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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Gulyás Gergely, Miniszterelnökséget vezető 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit kíván tenni a Kormány az óraátállítás 
eltörléséért? " 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az  óraátállítás  eltörlését  négy  évvel  ezelőtt  kezdeményezték  az  Európai  Unióban:  Az  Európai
Parlament kérte az Európai Bizottságot, hogy vizsgálja meg az óraátállítás eltörlésének lehetőségét.
Ennek oka az volt, hogy ma már az átállás nem jelent akkora energiamegtakarítást, mint régebben,
mert  az  új  rendszerek  könnyebben  alkalmazkodnak  a  körülményekhez.  A  bizottság  2018.
szeptember  12-én  javaslatot  fogadott  el  az  óraátállítás  megszüntetéséről,  azonban  közbeszólt  a
koronavírus-járvány, így végleges döntés nem született a mai napig.  Ezért most vasárnap, október
29-éről 30-ára virradó éjszaka ismét átállítjuk az órákat 3 óráról 2 órára. Ekkor kezdődik a téli
időszámítás. Történik mindez annak ellenére, hogy egy – az Európai Unió tagállamaiban végzett
online felmérés szerint – az emberek támogatják az óraállítás eltörlését,  ezen belül is a magyar
válaszadók 90 százaléka.

A folyamatos  időátállásnak  komoly  egészségi  kockázatai  is  lehetnek,  ilyen  a  szívroham  és  a
szélütés kockázatának növekedése,  de elég csak az alvási  szokások megváltozására és az abból
fakadó mentális problémákra, kialvatlanságra gondolni. A természetes fény által okozott környezet
vitathatatlanul kedvező hatást gyakorol a szorongásra, a depresszióra, így csökkenteni lehetne az
öngyilkosságok arányát is.

Azonban nemcsak az  egészségügyi,  hanem az  energiaválság okozta  problémák is  indokolnák a
változást: sajtóértesülések szerint Észak-Macedónia is a nyári időszámítás megtartásával spórolna
az áramon. Nem ismeretlen tehát a folyamat, Európa több országában is véglegesítették a nyári
időszámítást.  Úgy  vélem,  hogy  a  jelenlegi  helyzetben,  amikor  az  élelmiszer-,  üzemanyag-  és
energiaárak ilyen mértékben elszabadultak, a Kormánynak minden szükséges lépést meg kell tennie



 
annak  érdekében,  hogy  segítsen  a  lakosságnak  átvészelni  ezt  a  nehéz  időszakot,  amely  a  tél
közeledtével  egyre  nyomasztóbb.  Meggyőződésünk,  hogy  az  óraátállítás  eltörlésének
össztársadalmi haszna lenne.

Kérdezem tehát Tisztelt Miniszter Urat, hogy a magyar Kormány kíván-e érdemben foglalkozni a
kérdéssel?  Milyen  kormányzati  lépések  történetek  eddig  az  ügyben?  Kívánnak-e  elindítani
egyeztetéseket itthon, illetve az Európai Unió tagállamaival?

Várom érdemi válaszát!

Tisztelettel,

Balassa Péter
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